
   رضا خواجي:
اين راه بدون نمازش��ب نمي ش��ود. مكرر 
اين جمله را از مرحوم حاج ملاحس��ينقلي 
همداني و حاج ميرزا علي آقا قاضي )قدس 
سرهما( نقل مي كردند كه »نديديم كسي 
در راه خدا بدون نمازش��ب به مقامات بلند 
رس��يده باش��د.« بزرگواراني كه  نماز شب 
ميخونيد خ��وش به س��عادتتون. التماس 

دعاي فراوان لطفاً. 
   كاربري با نام »علي«:

 حضرت آيت الله بهجت )قدس سره(:  اين مطلب 
به يقين ثابت است و خيلي ها نيز نقل كرده اند 
كه اگر از حال انس��ان معلوم شود مي خواهد 

 نمازشب بخواند، بيدارش مي كنند!
   فاطمه نجفي:

دلم كه ميگيره تو نور كم اتاق سجاده رو باز 
مي كنم، حرف مي زنم، بغض مي كنم و سرآخر 
دستاش رو مي بينم كه اشكام رو پاك مي كنه. 

نمي دونم دلتون مي گيره چيكار مي كنيد؟! 
پيشنهاد مي كنم خوندن يه ركعتِ آخر نماز 

شب و قبل از خواب امتحان كنيد. 
   كاربري با نام عرفان:

 محمد پاشو! پاشو چقدر مي خوابي؟  چته 
نصفه شبي؟ بذار بخوابم. پاش��و، من دارم 
نمازشب ميخونم كسي نيس��ت نگام كنه! 
يا مثلًا مي گفت: پاش��و جون من، اسم سه، 
چهار نفر مؤمن رو بگو تو قنوت نماز شبم كم 
آوردم! مسعود هرشب به ترفندي بيدارمان 
مي كرد براي نماز شب. عادت كرده بوديم. 

#شهيدمسعوداحمديان
   فريبا:

 س��لام بر ]ش��هيد مصطفي احمدي روشن[ 
كه گفت من در نطنز، با ش��ب بيداري، با كار 
مضاعف، با دوري از زن و بچه، با غني سازي، 
با پيشرفت در انرژي هسته اي، با يو سي اف، 
با فلان فرمول ش��يميايي و با نماز شب كنار 

لوله هاي آزمايشگاهي، مشغول مبارزه ديگري با 
فتنه هستم. شهيد را ياد كنيم با ذكر صلوات. 

   صفحه توئيتري »نور«:
پيامبر اكرم)ص(: س��زاوار اس��ت بر ش��ما 
خواندن نماز شب... آيا نمي بينيد كه اهل 
نماز شب چه نيكو صورتند؟! زيرا شب ها با 
خداوند خلوت مي كنند و خداوند با نور خود 

چهره آنان را مي پوشاند. 
   احمد روستايي:

توصيه حاج قاس��م: » نماز شب، نماز شب، 
نماز ش��ب« كدام فرزانه اي بوده كه تأكيد 
بر نماز شب نكند. گويا س��رّي در كار است 
كه از عقول ما خارج است. و چه ساده ما اين 
سرّ نهان را از دست مي دهيم و از خودمان 
سلب توفيق مي كنيم. كاش توفيق داشتيم و 

حداقل همان سه ركعت را مي خوانديم. 
   آرامي:

نماز ش��ب، نعمتي اس��ت از جانب خداي 

سبحان كه عزت  و ابهت نمازگزار را نزد مردم 
افزايش مي دهد. برخي تصور مي كنند نعمت 
الهي منحصر در ماديات اس��ت، در صورتي 
كه از نعمت هاي اصلي و مه��م خداوند كه 
محبوب اولياي الهي است، مي توان به كسب 
توفيق نماز شب اشاره كرد. نماز شب بايد از 
كم شروع شود. با حذف مستحبات طولانى 
آن مى شود همه آن را در 10دقيقه خواند، 
ولى اگر حال خوش��ى دس��ت داد، طولانى 
كردن آن به اندازه كش��ش حال، اش��كالى 
ندارد. سعى كنيد بدون كوك كردن ساعت 
بيدار شويد. عادت به نماز شب و سحرخيزي 

ممكن است حداقل دو سال طول بكشد. 
   كيان رجب پور:

نبايد نماز ش��ب را براي خودمان س��خت 
كنيم. سه ركعت است. مثل نمازهاي عادي 
بخوانيم و ش��روع كنيم. مطمئناً خدا ياري 

مي كند و به نسخه كاملش هم مي رسيم.

مقاماتبلندبدوننمازشبنميشود
كاربران شبكه هاي اجتماعي از اهميت و بركات نماز شب مي گويند

با انتشار تصاويري از حاج قاسم سليماني كه خطاب به مجاهدان راه خدا از نماز شب 
مي گويد و سه بار بر اهميت نماز شب تأكيد مي كند باعث آن شد كه كاربران شبكه هاي 
اجتماعي در توئيت هايي از بركات نماز شب نوشته و يكديگر را به نماز شب سفارش 

كنند. كاربران جماتي از علماي بزرگ اس�ام در باب اهميت نماز ش�ب و بركات آن 
به اشتراك گذاش�تند. آنها همچنين خاطراتي را از ش�هدايي كه مأنوس با نماز شب 
بودند منتش�ر كردند. در ادامه بخش هايي از واكنش  هاي كارب�ران را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

قلب نيازمند قلب سازي
عامه محمدرضا حكيمي)ره(:

حاج شيخ مجتبي قزويني به »قلب سازي« توجه بسيار داشت. 
اشخاصي الان بدن س��ازي مي كنند و بدن را از فُرم شُل و وِل و 
بي قواره اش بر مي گردانند به يك فرم پيچيده و محكم و عضلاني 
و زيبا. همين كار را با قلب هم بايد كرد. قلب را اگر ولش كنيد مثل 
همان بدن ناهنجار مي شود. از حضرت علي)ع( پرسيدند: شما 
از كجا به اين مقام رسيديد؟ فرمود: »كنتُ بوِّاباً عَليَ باَبِ القَلب: 
من دربان درِ دلِ خودم بودم« و نمي گذاش��تم غير خدا چيزي 
وارد قلبم شود. بايد در همه كارها قصد الهي بكنيم، قصد قربت 
بكنيم تا اعمال ما جهت الهي پيدا كن��د و براي ابديت ما بماند، 
حتي در حمام رفتن هم مي شود قصد قربت كرد و گفت نظافت 
لازم است. بنابراين عمده ترين دس��توري كه يافتم كه مي شود 
آن را نقل كنم، عمده اش از حاج ش��يخ مجتبي بود و ايشان هم 
تأكيد عمده شان روي تقوا، قلب سازي، توجه به امام زمان)عج( 
و خواندن قرآن به خصوص سوره يس و از جمله اوقات در سحر و 

با تكرار آيات و تأني و تأمل در آنها بود. 
منبع: كانال تلگرامي »عامه حكيمي«

   آیينه نفس

زبان ما هستي و هويت ماست

 مهدي حاجي پور توئيت كرد: از جمهوري اسلامي عبور كرده بودين و عيد 1۴0۲ رو قرار 
نبود ببينه و مس��ئولان هم همه رفته بودن ونزوئلا. چي ش��د پس؟ رأي بي رأي؟ شوخي 

ميكني! پس براندازي و اين داستان ها كشك؟!

حامد صراف پور توئيت كرد: چرا بايد اسطوره هاي ملي و تاريخي خود را حفظ كنيم؟ چون 
آنها هميشه در ايران زمين زنده اند و آن را از گزند دشمنان حفظ مي كنند. از رستم و آرش 

كمانگير... تا حاج قاسم و طهراني مقدم!

محمدجعفر محمدزاده در كانال تلگرامي 
خود نوشت:

يك�م: با نگاهي ژرف و مقايسه اي مي توان 
اين نظر را كه زبان به نور شبيه است تصديق 
كرد. »ن��ور« در حكمت و انديش��ه ايراني 
جايگاه ويژه اي دارد و به فلسفه افلاطون راه 
يافته و سهروردي در شرح آن كوشيده است 
و بر همين پايه است كه فلسفه سهروردي را 

»حكمت اشراق« مي گويند. 
شباهت نور و زبان از اين جهت است كه هم 
نور و هم زبان در شناساندن خود و چيزهايي 
كه تا پي��ش از آن ش��ناخته نبوده اند عمل 
همانندي دارند. نور هرگاه بتابد با روشنايي 
و تابش خود چيزهاي��ي را كه تا پيش از آن 
ديده نمي ش��دند مي نماياند و افزون بر آن 
خود نور ه��م در پرتو اين تابش ش��ناخته 
مي شود. زبان نيز صفتي همانند نور دارد: به 
موازات اينكه به وسيله كلمه به ظهور برسد 
هم چيزهايي را كه تا پيش از آن ناشناخته 
بوده آشكار مي كند و هم خود را مي شناساند 
و شايد به همين جهت است كه كلمه را كه 
مهم ترين ركن جمله در ساختار زبان است 
»كلمه« گفته اند. كلمه به معني زخم زدن 
به چيزي يا خراشيدن پوست چيزي است؛ 
چون پوست چيزي را زخم كنند يا بخراشند 
در زير آن پوست چيزي پيدا مي شود كه تا 
پيش از آن پيدا نبوده است و وقتي به زخم 
و جراحتي دس��ت بزنند دردي يا واكنشي 

بروز مي دهد. شايد وس��يله كوچكي را كه 
به سازهاي زهي مي كش��ند و به آن زخمه 
يا مضراب مي گويند از همين رو »زخمه« 
گفته اند كه چون بر تارهاي ساز كشيده شود 
باعث مي شود صدايي از آن شنيده شود كه 

تا پيش از آن شنيده نمي  شده است. 
ديگر كه در زبان  برخي مردم زاگرس نشين 
به آواه��ا و مويه هاي س��وزناك »كليمه« 
مي گويند. كليم هم در فرهنگ ها مجروح 
و زخمي معني شده است. اين شايد از آن 
روست كه آن آواها درد و اندوه درون كسي 

يا كساني را آشكار مي كنند. 
دوم: پايه آنچه گفته ش��د، زبان افزون بر 
نقش ارتباطي نقش ديگري دارد و آن نشان 
دادن جاي��گاه عق��ل و خردمندي صاحب 

آن است كه چون انديش��ه فكر به گفتار يا 
نوشتار به ظهور برسد، خرد صاحب سخن 
را نيز بازگو مي كند و شايد از اين روست كه 
به نظر فيلسوفي چون ملاصدرا جايگاه زبان 
در سلسله مراتب وجود با هستي هم شأن 
است و از سخنِ به ظهور رسيده، اين هماني 
عقل، زبان و هستي آشكار مي گردد، يعني 
زبان به موازات شناساندن چيز و چيزهايي 
كه ت��ا پيش از آن ش��ناخته نبوده   س��طح 
خرد و انديش��مندي صاحب زب��ان را هم 
مي شناساند و مي فهماند كه سهم صاحب 
زبان از هستي و جايگاه او در كجاست. اين 
كلام امام علي)ع( كه »المرء مخبوء تحت 
لسانه« يعني آدمي در زير زبان خود پنهان 
است و اين بيت از سعدي كه »تا مرد سخن 

نگفته باش��د | عيب و هنرش نهفته باشد« 
ناظر بر همين معناس��ت و بر همين پايه از 

خردِ فلسفي استوار است. 
سوم: داس��تان هاي ش��اهنامه فردوسي را 
پيش از او ديگراني چون ابومنصوري، دقيقي، 
ابوعلي بلخي و خداي نامه ها به زبان پهلوي 
و سيرالملوك ها به زبان عربي هم گفته اند، 
اما وقتي با زبان فردوس��ي به نظم درآمده و 
از منظومه فكر و انديش��ه فردوسي گذشته 
است در حافظه تاريخي ايرانيان ماندگار  و 
براي ايرانيان هويت س��از ش��ده است. پس 
آن داستان هاي حماس��ي با اسطوره هايش 
و تاريخ ايران در زبان فردوسي نقشي فراتر 
از نقش ارتباطي و انتقال معني پيدا كرده و 
به خاطر جايگاه فرامتني و نهان ساخت خود 
به »خاطره  جمعي يك ملت« تبديل شده و 
جايگاه هويتي و هويت بخشي پيدا كرده  و به 
همين خاطر شاهنامه را كه يك كتاب است 
به وس��يله زبان به  ظهور رسيده فردوسي و 
سخن فردوس��ي در جايگاه »حماسه ملي 

ايرانيان« گرفته است. 
نكته پاياني: بيدل دهلوي از بزرگ ترين 
پارسي گويان شبه قاره هند، جايگاه زبان و 
ظرفيت بالارونده و بالابرن��ده آن را برپايه  
گستره  خرد و انديشمندي طبايع متفاوت، 
در يك بيت زيبا چنين شناس��انده است: 
»سخن آبي ست كز فواره ي خاك | به  زور 

طبع خيزد تا به افلاك«

پس براندازي كشك؟ اسطوره هاي ايران از آرش تا حاج قاسم

دلجويي رهبر انقلاب از دختر خردسال شهيد
كانال هاي خبري گزارش دادند: هلما 
احمدي دختر خردسال شهيد پوريا 
احمدي از ش��هداي امنيت كش��ور 
چندي پيش همراه جمع ديگري از 
خانواده هاي شهدا در حاشيه ديدار 
رزمن��دگان دف��اع مقدس ب��ا رهبر 
انقلاب ديدار و گفت وگو كردند.  اين 
دختر خردسال شهيد وقتي با رهبر انقلاب مواجه شد به آيت الله خامنه اي گفت »آقا من از شما 
ناراحتم. شما رفتيد سر مزار شهداي ديگه، مثلًا سر مزار شهيد آرمان رفتيد ولي سر مزار پدر 

من نرفتيد...« 
اما حضرت آيت الله خامنه اي رهبر انقلاب اس��لامي چند روز پيش، ضم��ن حضور در گلزار 
شهداي بهشت زهرا)س(، بر مزار پدر هلما - شهيد مدافع امنيت پوريا احمدي- حاضر شدند 

و دفتر رهبري نيز تصويري از اين حضور را براي هلما دختر اين شهيد فرستاده است. 

درباره عمليات ۲۶ دي
مهدي محمدي در كانال تلگرامي خود 
نوشت:  اساساً مهم ترين هدف اسرائيل 
از جناي��ت در غزه ظ��رف يكصد روز 
گذش��ته ايجاد بازدارندگي از طريق 
»معتبر كردن تهديد جنايت بزرگ« 
بوده اس��ت. صهيونيس��ت ها اميدوار 
بودند بتوانند با جنايت و يراني بدون 
م��رز در غ��زه م��دل جدي��دي از 
بازدارندگي ايجاد كنند. حمله بامداد 
۲۶ دي در درجه اول نشان داد اين مدل شكست خورده اس��ت و جنايت در غزه با ايجاد انگيزه 

انتقام، شدت ضربات احتمالي عليه اسرائيل را بالا برده است. 
حمله ۲۶ دي بر دو مفهوم كليدي تمركز كرده اس��ت: 1- نايبان منطقه اي پنهان اسرائيل و 
۲- شبكه تأمين كالا و انرژي رژيم. در پاسخ به كمپين ترور برخي از مهم ترين عوامل نيابتي 
اسرائيل كه تغذيه زيرس��اخت ترور رژيم به اضافه صادرات انرژي به آن را تسهيل مي كردند 

ضربه خوردند. 
كنترل محاسبات و در نتيجه پيش بيني پذير كردن رفتار ايران و به طور خاص ايجاد هراس 
از واكنش نامتناس��ب مثلًا به شكل حمله نظامي، در يك ماه گذش��ته مهم ترين دستور كار 
راهبردي عليه ايران بوده. عمليات ۲۶ دي خروج از محاسبه پذيري و تمرين شكل جديدي از 
عمليات دسته جمعي عليه اهداف چندگانه بود كه ژانر متفاوتي در الگوي رفتار نظامي ايران 

محسوب مي شود. 
به ويژه اين نكته مهم است كه نشان داده شود ايران هميشه مطابق قواعد بازي نخواهد كرد. 
عمليات ۲۶ دي نشان داد حمله با موشك بالستيك دوربرد به اهداف بسيار دوردست مي تواند 
پاسخي به عمليات اطلاعاتي باشد. پاسخ ها از اين پس نه هم سطح خواهد بود و نه هم جنس و 

اين عدم پيش بيني پذيري در پاسخ مي تواند مبناي دور جديدي از بازدارندگي باشد.

اثر انگشت ما شايد منحصر به فرد نباشد
 »modern cogitation« كانال تلگرامي
نوش��ت: ه��وش مصنوع��ي ق��ادر به 
شناسايي اثر انگشت از انگشتان مختلف 
متعلق به يك شخص است. خيلي ها 
عقيده دارند كه اثر هر يك از انگشتان 
يك نفر كاملاً منحصر به خودش است، 
عقيده اي كه حالا توسط پژوهشي در 
دانشگاه كلمبيا به چالش كشيده شده 
است. گروهي در اين دانشگاه امريكايي هوشي مصنوعي را آموزش داده اند تا ۶0 هزار اثر انگشت را 

بررسي كند تا مشخص شود آيا مي تواند مشخص كند آيا اثر انگشت متعلق به يك فرد است يا نه. 
پژوهشگران ادعا مي كنند كه اين فناوري مي تواند با دقت ۷۵ تا ۹0 درصدي تشخيص دهد كه 
آيا اثر انگشت ها به يك فرد تعلق دارند يا نه، اما دقيقاً نمي دانند كه چطور كار مي كند. پروفسور 
هاد ليپسون، متخصص روباتيك در اين دانشگاه كه ناظر اين پژوهش بود، اذعان مي كند كه 

»دقيقاً نمي دانيم كه هوش مصنوعي چطور اين كار را مي كند.«
نتيجه پژوهش دانشگاه كلمبيا مي تواند پيامدهاي بالقوه اي براي بيومتريك يا زيست سنجي 
- استفاده از يك انگشت مشخص براي باز كردن قفل يك دستگاه يا ارائه اطلاعات - و علوم 
قانوني داشته باشد. اگر براي مثال، اثر انگشت شست ناشناسي در صحنه جرم »الف« كشف 
شود و اثر انگشت اشاره  ناشناسي هم در صحنه جرم »ب«، در حال حاضر راهي در علوم قانوني 
براي ربط دادن هر دو به يك ش��خص وجود ندارد، اما اين ابزار هوش مصنوعي شايد بتواند 
چنين ارتباطي را تشخيص دهد. پژوهشگران دانشگاه كلمبيا كه هيچ تخصصي در علوم قانوني 

ندارند اذعان مي كنند كه تحقيقات بيشتري بايد انجام شود. 
ابزارهاي هوش مصنوعي غالباً با استفاده از حجم هنگفتي از داده آموزش داده مي شوند و براي 
توسعه بيشتر اين فناوري نيازمند اثرهاي انگشت بسيار بيشتري است. علاوه بر اين، تمامي 
اثرهايي كه براي آموزش اين هوش مصنوعي استفاده شدند كامل و باكيفيت بودند، در حالي 

كه اثرهايي كه معمولاً در دنياي واقعي پيدا مي شوند ناقص و بي كيفيت هستند. 
به گفته آق��اي گوئو »ابزار ما ب��ه درد اظهارنظر درباره مداركي كه در دادگاه ارائه مي ش��وند 
نمي خورد، اما مي توان از آن براي يافتن س��رنخ در تحقيقات قانوني استفاده كرد.« اما دكتر 
سارا فيلدهاوس، استاديار علوم قانوني در دانشگاه استفوردشاير بعيد مي داند كه اين پژوهش 

در مقطع فعلي »تأثير قابل توجهي« بر پرونده هاي جنايي بگذارد.

كتابفروشي هاي كوچك در معرض نابودي
حسين جاويد در كانال تلگرامي خود 
نوشت: در فروشگاه هاي بزرگي مثل 
وال مارت )در ايالات متحده( خيلي 
از كالاها به س��فارش فروش��گاه و با 
برند خود فروشگاه توليد و فروخته 
مي شود. يعني چه؟ مثلًا شما مايونز 
ي��ا  نوش��يدني  ي��ا  زغ��ال  ي��ا 
دس��تمال كاغذي مي خواهيد و در 
قفس��ه ها انواع آن را با برند توليدي 
خود فروشگاه مي بينيد، نه برندهاي ديگر. در ايران هم مثلًا هايپراستار اين كار را مي كند و 
مي توانيد از كاغذ آچهار گرفته تا عسل و ناگت مرغ را با بس��ته بندي و نام هايپراستار تهيه 

كنيد. حالا ربطش به كار كتاب چيست؟
لب مطلب را بگويم: كتابفروشي هاي بزرگ و زنجيره اي نه تنها كتابفروشي هاي كوچك بلكه 

ناشرها و توليدكننده هاي كوچك را هم خواهند بلعيد. 
وضعيت بازار كتاب در صنعت نشر ما طوري است كه فروش ناشرها و مؤسسات پخش با چك 
و فروش كتابفروش ها نقدي است. پس جريان نقدينگي دست كتابفروشي هاست و مناسبات 
را آنها تعيين مي كنند. حالا چه ش��ده؟ گردش نقدينگي در فروشگاه هاي زنجيره اي كتاب 
بسيار بالا رفته و آنها مدام شعبه اضافه مي كنند و برندهاي جديد هم پا به ميدان مي گذارند. 
اين بدين معني نيست كه مردم كتابخوان تر ش��ده اند، بلكه چون اين فروشگاه ها ديگر فقط 
كتاب نمي فروشند و انواع و اقسام كالاهاي تزئيني و كاربردي و بازي و نوشت افزار و... عرضه 
مي كنند و خريدشان عمدتاً چكي و فروش شان عمدتاً نقدي است، روزبه روز فربه تر مي شوند 
)كه البته نوش جان ش��ان و قواعد بازار همين اس��ت(؛ نتيجه چه مي شود؟ اينها با نقدينگي 
و رش��د حاصل از آن ابتدا كتابفروش��ي هاي كوچك را از دور خارج مي كنند )همان طور كه 
فروشگاه هاي زنجيره اي به بقالي ها و سوپرهاي كوچك و محلي آس��يب زدند( و در مرحله  
بعدي سراغ توليدكننده ها مي آيند. وقتي شما فروشگاهي داريد كه مشتري دارد، چرا فلان 
كتاب يا تقويم يا دفتر يادداشت يا اس��باب بازي را از من توليدكننده يا واردكننده بگيريد و 
30، ۴0درصد س��ود هم به من بدهيد؟ خب، خودتان توليد يا واردش مي كنيد )يا سفارش 
مي دهيد برايتان توليد يا وارد كنند( و در فروشگاه تان آن را مي فروشيد، با سود كاملي كه در 
زنجيره ها تقسيم نشده و فقط به خودتان رس��يده! اين همان اتفاقي است كه در وال مارت و 

هايپراستار و امثال آنها رخ داده است. 
ابتدا ناشرهاي بزرگ ميل داشتند كتابفروشي بزنند و به فروش مستقيم رو بياورند، حالا روال 
تقريباً برعكس شده! كتابفروشي هاي بزرگ به نش��ر و توليدات ديگر روي مي آورند و كالاي 
مورد نيازشان را خودشان تأمين مي كنند! آنها دقيقاً مي دانند مشتري دنبال چه كتاب يا چه 
كالايي است، پس راحت تر ناشرها و توليدكننده هاي كوچك را از دور خارج مي كنند. ناشران 

هوشمند بايد براي اين آينده برنامه داشته باشند.

دوستداشتنيترينمجلس
كانال تلگرامي »يادنامه« حديثي از امام صادق )ع( را به اس��تناد قرب 
الإسناد، ص1٨ به اشتراك گذاش��ت. در اين حديث روايت شده است: 
امام صادق)ع( به فضيل فرمود: »آيا با يكديگر مي نشينيد و گفت وگوي 
]علمي[ مي كنيد؟« فضيل گفت: »آري، فدايت شوم.« آن حضرت فرمود: 
»به راستي من اينگونه مجالس را دوست دارم. امر ]فرهنگ و معارف[ ما را 

زنده كنيد. خدا رحمت كند كسي را كه امر ما را زنده كند.«

دانشگاهواقعي
دركلاممرحومدكتركريممجتهدي

حبيب ازغدي در توئيتي نوشت: دكتر كريم مجتهدي: »دانشگاه واقعي 
بدون اين كه به سنت هاي ريشه اي خود صدمه اي وارد بياورد، دائماً دايره 
شمول امكانات خود را بسط و گسترش مي دهد تا جايي كه گويي بيشتر 
فقط در آينده احتمالي خود است كه مي تواند خود را بازشناسد و در غير 

اين صورت، اصلًا آينده اي براي آن متصور نمي شود.«

فرامتنآزاديموقتحامديومحمدي
سجاد فرشيدي توئيت كرد: فرامتن آزادي موقت نيلوفر حامدي و الهه 
محمدي با وثيقه سنگين ۲0 ميلياردي، اين است كه قطعاً اتهام شان 

خيلي سنگين بوده كه چنين وثيقه اي لازم داشتند.

بچههاراچطورتشويقكنيم؟
رضا محمدي در توئيتي نوشت: بچه ها رو چطور تشويق كنيم؟ 1( آفرين، 
چقدر تو باهوشي ۲( آفرين، چقدر خوب تلاش كردي. پروفسور كلوديا 
مولر )از دانشگاه كلمبيا( در يك پژوهش جالب به اين سؤال پاسخ داده. 
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